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Entrevista a 
Carles Puigdemont
President de la 
Generalitat de Catalunya

“Per fer front a la
bombolla del lloguer
cal poca demagògia
i més efectivitat”
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La Bordeta surt al carrer contra
la supressió de la línia 91 de bus
Un centenar de veïns del barri tallen el trànsit a la cruïlla de Constitució i Olzinelles per pressionar TMB pàg 13

SERIAL URBANÍSTIC pàg 12

El Centre Social de Sants creu
que la seva proposta per al 
calaix de les vies tirarà endavant

ÚLTIM ADÉU pàg 13

Sants s’acomiada avui 
de l’històric activista 
veïnal Josep Xarles
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Que el turisme té efectes positius
per a Barcelona és difícilment dis-
cutible. De la mateixa manera,
també és difícilment discutible
que en té de negatius. Per com-
provar-ho només cal fer una cosa:
passar un dia passejant i parlant
amb la gent d’algunes de les zones
més turístiques de la ciutat. 

“Està molt bé que hi hagi tu-
risme. Sort d’ells que vénen a
comprar perquè si no aquí so-
braríem la meitat dels que som”.
Així em contesta la Grego, una tre-
balladora d’una parada de la Bo-
queria quan li pregunto pel tu-
risme. Coses similars em diuen
l’Imma i la Yamisela, que també
treballen a l’emblemàtic mercat de
la Rambla. “La gent d’aquí, so-
bretot la més jove, no ha deixat de
venir pel turisme, sinó perquè te-
nen una altra manera de fer la
compra. Van als centres comer-
cials”, apunta l’Imma.  Durant la
conversa, la Yamisela també em
diu que s’hauria d’intentar que el
turisme fos “de més qualitat”. 

Vaig cap a la sortida de la Bo-
queria. Alguns turistes fan fotos,
altres gaudeixen de la gastrono-
mia local. Després d’esquivar-
ne algun, em dirigeixo Rambla
avall i giro a la dreta a Nou de la
Rambla. A la frontera entre el Gò-
tic i el Raval, preguntar sobre el
turisme garanteix una conversa
interessant. Primer parlo amb la
Neus, que fa més de 60 anys que
viu a Nou de la Rambla. “El ba-
rri està molt desmillorat i el tu-
risme hi ha tingut a veure”, em
diu. El Josep, un altre veí que fa
molts anys que viu en aquest ca-
rrer, ho veu diferent: “El turisme,
en general, el trobo bé”. Tots
dos, però, deriven cap a un dis-
curs que passa del turisme a la

immigració i que, de ben segur,
Donald Trump l’aplaudiria.

DIR NO A AIRBNB
De Nou de la Rambla marxo cap a
Sant Antoni, un dels barris on el de-
bat sobre els efectes del turisme és
més intens. Isabel Sucunza és la
propietària, juntament amb el seu
soci, de la llibreria Calders del ba-
rri de Sant Antoni. Fa unes set-
manes va explicar a través de Twit-
ter com va rebutjar una oferta del
portal de lloguer de pisos turístics
Airbnb per tal que la llibreria apa-
regués en unes guies interactives. 

Mentre fem un cafè, el primer
que em diu la Isabel és el se-
güent: “Has vist l’article d’en Mon-
zó d’avui a La Vanguardia?”. A l’ar-
ticle ‘Reseu per Sant Antoni’,
Quim Monzó parla, després que
l’Ajuntament hagi decidit no do-
nar més llicències d’hostaleria
durant un any a una zona d’unes
vint illes de carrers del voltant del
mercat, del procés de  gentrifica-
ció del barri. “El primer motiu de
dir no a Airbnb és com a ciutada-
na. Visc al Raval i sé el que co-
mencen a demanar aquí per pisos

com el meu. Sant Antoni té coses
bones però tot plegat se n’està
anant de mare”, em diu aquesta lli-
bretera que fa tres anys que va
obrir el seu negoci a Sant Antoni.

Abans de canviar de barri apro-
fito que el carrer Parlament té
molta vida i que la mainada surt de
l’Escola Ferran Sunyer. “El turis-
me és positiu perquè genera negoci
per als comerços però també és ve-
ritat que crea incomoditats. Ara hi
ha molts bars i tanquen tard”, em
diu l’Adriana abans de recollir la
seva filla. Les seves paraules, però,
deriven cap a situacions relacio-
nades amb la immigració. Em
torna a sorprendre com, pregun-
tada pel turisme, hi ha gent que de
seguida fa un discurs agressiu
amb els immigrants.

TERRASSES I PREUS DE LLOGUER
Pròxim destí, el Poble-sec. Enca-
ra sóc a Sant Antoni i em trobo l’E-
duardo, que ha anat a buscar la
neta a l’escola. Justament, viu al
carrer Blai, al Poble-sec. Aquest ca-
rrer ha estat notícia per les de-
núncies veïnals relacionades amb
la massificació i les terrasses de

bars i restaurants. “Els veïns estem
farts del merder que hi ha al carrer,
sobretot els caps de setmana. El
Poble-sec era millor abans, quan
hi havia botigues del barri, gent del
barri... Ara només obren bars”, la-
menta l’Eudardo.

Arribo al carrer Blai. Aturo la
Montserrat, que viu al carrer del
Poeta Cabanyes. Segons el seu
punt de vista, al Poble-sec “està
passant el mateix que en altres ba-
rris, que els diners estan per sobre
de les persones”. Em parla d’un al-
tre tema que preocupa els veïns, el
preu del lloguer. “Hi ha un pro-
blema greu d’especulació. Els
preus han pujat molt”, denuncia.

Al carrer Blai, qui també hi té
molt a dir en tot plegat és la gent
que es dedica a l’hostaleria. La
Laura és la responsable d’un dels
bars de més renom. “Nosaltres te-
nim turistes de tot arreu però
també ve molta gent del barri”,
m’explica. Quan li pregunto què en
pensa de les queixes dels veïns, re-
corda el següent: “En aquest carrer
abans hi circulaven cotxes i els
veïns van demanar que fos de via-
nants. Això implica negocis, te-

rrasses... però resulta que ara
tampoc estan contents”. 

CONTRASTOS
El Poblenou. Penúltima parada.
Un altre barri de moda, amb el que
això comporta de bo i dolent. “El
barri ha canviat cap a bé però és
cert que a l’estiu, sobretot a la ram-
bla, no hi ha gaire tranquil·litat”,
apunta la Caterina. La Sònia, en
canvi, veu el barri pitjor que quan
hi va arribar fa sis anys: “A la ram-
bla ja hi ha botigues amb barrets
mexicans i pakis de 24 hores”.
Com ja m’ha passat en alguna al-
tra conversa, escolto un discurs so-
bre la immigració força inquietant.

El Besòs i el Maresme. Última
parada. Aquest barri és tot el
contrari de la resta. El turisme
pràcticament no hi arriba. És per
això que una associació de veïns
i una de comerciants volen pro-
posar a l’Ajuntament mesures
per atreure’n i així obtenir bene-
ficis econòmics. Pregunto a veïns
i comerciants què els sembla. To-
thom es mostra escèptic i em fa
l’efecte que no veuen gaire mar-
ge perquè la idea pugui funcionar.

Albert Ribas
BARCELONA

Turisme: parla el carrer
» Veïns d’alguns dels barris més turístics de la ciutat relaten quina és la seva relació amb aquest fenomen

» Sorolls, pèrdua d’identitat i lloguers alts, d’una banda, i creació de riquesa i oportunitats laborals, de l’altra

La Boqueria és un dels punts de la ciutat més visitats pels turistes. Foto: Línia 
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Actualitat a la xarxa

Tribuna

per Iu Forn

4El ja famosíssim autobús dels Hazte Oír

Fa dies que no parem de veure un
autobús que no el parem de veu-
re perquè la denúncia de qui no
vol que el veiem fa que, justament
no parem de veure'l.

Anem a pams, però d'entrada,
una cosa important: a qui no li
agradin algunes de les coses que
llegirà a continuació, li recomano
que abans de criticar-me, llegei-
xi la peça fins al final, sobretot l'úl-
tim punt:

1/ Estic en contra del mis-
satge que porta l'autobús d'Haz-
te Oir. Però és un missatge tan
_________  (i aquí posi l'ad-
jectiu desqualificatiu que consi-
deri convenient) com molts altres
missatges que veig i escolto cada
dia. I alguns dels quals els con-
sidero molt més greus, ofensius
i discriminatoris que aquest, co-
mençant per altres campanyes
del mateix grup integrista radi-
cal. Per què aquest tema sí i els
altres no? I ara vostè em dirà:
“Tots. Fora tots”. Perfecte, doncs
tots. Llavors la pregunta és: per
què altres temes més greus no
han tingut aquesta campanya
contrària?

2/ Hazte Oír és un grup inte-
grista radical i a mi no m'agraden
els integrismes i menys encara re-
ligiosos, però si aquesta gent es vol
dedicar a fer campanyes amb els

seus diners, és el seu problema.
Ara bé, si usen o han usat un sol
cèntim de diner públic, la cosa
canvia.

3/ El 100% de les campany-
es i idees d'aquest grup són ab-
solutament oposades a les meves,
però mentre no vulnerin la llei te-
nen dret a expressar-les. Com vos-
tè i jo tenim dret a expressar les
nostres.

4/ La campanya d'aquest
grup integrista pretén escampar
un missatge i qui s’oposa pretén
que no l'escampin i per aquest
motiu pretenen immobilitzar el
famós bus. Molt bé, pregunto:
¿quanta gent hauria vist el bus si
hagués fet el seu recorregut sen-
se que hagués existit la polèmi-
ca? Va, seré generós amb la xi-
fra... 50 mil persones? (i sóc ter-
riblement generós). Amb la po-
lèmica, ¿quanta gent ha vist ara
el famós autobús que no para de
sortir a tots els informatius de TV
i a tots els mitjans digitals i de pa-
per i que, d'una altra manera no
hauria vist mai? Si del que es
tractava era de que el missatge no
arribés, crec que s'ha aconsegu-
it l'efecte contrari.

5/ Un col·lega em deia: “Però
hem de permetre que aquesta
gent digui aquesta barbaritat sen-
se fer res? Que passegin el bus

sense cap problema?”. Part de la
resposta està als punts 1, 2 i 3,
però afegeixo: el problema és el
bus? I si aquesta campanya la fan
només per internet, sense treure
cap bus, llavors no és cap pro-
blema? Han fet campanyes pit-
jors, però com que a internet no
sabem qui s'ho mira ni potser sa-
bem que existeix, llavors no és cap
problema? Encara que llavors
arribi a més gent?

6/ En el cas concret que ens
ocupa, és cert que la campanya
d’Hazte Oír ha servit per fer pe-
dagogia en positiu de la realitat
que ells denuncien com una per-
versitat universal. Però, cal arri-
bar a aquest extrem perquè els
mitjans fem pedagogia de fets que
passen a la nostra societat?

7/ Alguns mitjans que es con-
verteixen en bandera de la “tole-
rància” estan inflant el tema per
poder fer-se els enrotllats i, so-
bretot, per poder augmentar la
seva audiència?

I 8/ I l'opinió expressada en
aquesta peça és la d'una perso-
na que ha patit no una sinó
dues campanyes dels Hazte Oír
i que, per tant, ha sentit la in-
defensió de ser objecte del sec-
tarisme integrista.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

A Catalunya i als catalans se’ns
atribueixen uns tòpics d’allò
més curiosos, esbombats per
polítics i mitjans informatius:  
Garrepes que només pensem
amb els diners/provincians.
Que tan sols veiem què passa a
Catalunya i no ens adonem
què passa a Espanya i al
món/jueus. La memòria cas-
tellana atribueix l’esperit ne-
gociant i emprenedor dels ca-
talans a ser hereus dels jueus
conversos/tancats. Per no ser
“oberts” com a altres contrades
d’Espanya que al menor con-
tacte ja es diuen amics/parlem
català per fer la punyeta als que
no ens entenen. Serà com els
francesos o qualsevol altra per-
sona que té idioma propi/mal
educats. En parlar en català
amb un interlocutor català da-
vant la presència d’un castellà
que no ens entén. Si un anglès
parla amb un altre anglès, can-
viarà de llengua?/insolidaris.

Quan discutim al govern cen-
tral l’espoli de les balances fis-
cals, se’ns retreu que no som
prou solidaris amb els territo-
ris “pobres” d’Espanya/dei-
xem a banda la resta d’espa-
nyols. A l’hora de reclamar el
dret a decidir el nostre futur,
amb un referèndum/victimis-
tes. Sempre estem plorant que
no ens donen prou i que ens
tracten malament/odiem Es-
panya i als espanyols. Quan una
gran majoria tenim parents i
amics espanyols que apreciem
i estimem/fracturem i dividim
la societat entre independen-
tistes i no independentistes.
També es podria dir entre els de
dretes i els d’esquerres, els cre-
ients i els ateus/minoria adoc-
trinada per TV3. Curiosament
l’audiència de TV3 no arriba al
20%/Nacionalisme identitari.
Com es pot ser identitari en un
país que és terra de pas i d’a-
collida des de fa segles?

Un diari participatiu

#NoEnsEntenen

@IndEnCastellano: La "España plural" no
alcanza ni a permitir esto: laSexta TV pide
perdón por saludar a un corresponsal en
catalán/valenciano.

4Memorial de tòpics

#SenseDefallir

@NuriaAlSe81: Fem un Verkami per al
referèndum? Amb les ganes que tenim
molts de marxar, aconseguim el pressu-
post segur.

#GràciesLucho

@Blayasensant: Luis Enrique anuncia
que deixarà el Barça al final de la tempo-
rada. Gràcies pels títols Lucho! Esperem
guanyar-ne algún més aquest any.
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Un diari obert

Votar un partit feixista, desgravar-se
a la declaració de la renda la quota de
la subvencionada Fundación Nacio-
nal Francisco Franco, mantenir vi-
gents els consells de guerra a milers
de víctimes del franquisme assassi-
nades per haver traït la pàtria, re-
córrer a les clavegueres de l’Estat i als
diners públics per fer guerra bruta
contra Catalunya i homenatjar la Di-
visión Azul amb presència de càrrecs
públics de l’Estat. 

Són pràctiques emparades per la
Constitució espanyola. Legals i ajusta-
des a l’Estat de dret. Però una urna de
cartró amb paperetes a dins sense cap
efecte jurídic ni polític és “un torcebraç
a l’Estat de dret”, un desafiament im-
perdonable a la legalitat. Així és un Es-
tat espanyol producte de quaranta
anys de dictadura i quaranta més de de-
mocràcia empeltada de franquisme
sociològic. Un Estat en el qual un fiscal
del Tribunal Suprem defensa amb ar-
guments polítics la petició de pena de
nou anys d’inhabilitació per a Francesc
Homs per prevaricació i desobediència
en el procés participatiu del 9N. No cal
afegir res més.

Aquest és l’Estat espanyol que

moltíssims catalans volen abando-
nar i que alguns espanyols volen
transformar en un estat democràtic
del segle XXI. D’aquests espanyols,
una part vol fer la truita sense trencar
els ous –Coscubiela, Rabell i l’oficia-
lisme de Podemos-, però altres espa-
nyols, com Íñigo Errejón, han pres
consciència que per fer una truita
potser caldrà trencar els ous. A Cata-
lunya i a Espanya. I que si es trenquen
els ous, no serà un acte il·legítim. 

Però malauradament, també és
l’Estat espanyol que PP, PSOE i C’s vo-
len blindar a cop de precintar urnes,
amenaçar amb intervencions admi-
nistratives i, si cal, utilitzar la força. Ras
i curt, es neguen a desvincular-se de
l’herència franquista i sacrifiquen la de-
mocràcia i el progrés en nom de la uni-
tat d’Espanya.

A les portes Tribunal Suprem, unes
200 persones que acompanyaven Fran-
cesc Homs cridaven “volem votar”.
L’endemà, quan Artur Mas havia de de-
clarar com a testimoni, dos homes cri-
daven “traïdor, sediciós i corrupte”.
Tampoc no cal afegir res més.

Publicat a El Món.cat

per Gemma Aguilera per Sergi Villena

La notícia de l'adéu de Luis Enrique a
final de temporada, fins a cert punt ja
previsible, pot convertir-se en un es-
tímul per als seus jugadors. L'anunci
que plegarà a final de temporada evi-
tarà que es pugui dir, per exemple, que
ho deixa després de ser eliminat pel
París Saint Germain. 'Lucho' podrà de-
dicar-se a partir d’ara, juntament amb
el seu cos tècnic, a qüestions esporti-
ves. Va ser el dia del dolorós 4-0 a Pa-
rís, amb un Luis Enrique inoperant i
sense recursos, quan l'afició va veure
que probablement s'arribava a la fi d'u-
na etapa.

L'asturià, que ja no li veu més re-
corregut al seu projecte a la banqueta
barcelonista, desitjaria finalitzar aques-
ta experiència de la millor manera
possible. Ell ha contribuït en gran
mesura a allargar un cicle que està du-
rant molt més del que cap optimista
podia imaginar. I seria just que no ha-
gués de marxar amb sensació de fracàs
al final. Els tres mesos que queden se-
ran excitants, amb possibilitats reals de
superar un dubitatiu Madrid en la
classificació de la Lliga si els blancs no
puntuen en el partit pendent contra el
Celta, i amb la final de Copa ja reser-
vada. El problema és que la il·lusió més
gran de la temporada seria tenir l'op-
ció d'aixecar la sisena Champions del
club. Tanmateix ni el més agosarat con-
fia cegament en la remuntada davant
del PSG, i la majoria ja ens anem
mentalitzant que serà pràcticament im-
possible. Sobretot perquè manca en-
cara fiabilitat en els partits grans, i per-

què el rival no és poca cosa. Però si més
no, s'observa un canvi de tendència que
almenys podria conduir l'equip a re-
petir Lliga i Copa.

La victòria al Calderón va demos-
trar que els jugadors no han perdut la
fam ni les ganes, però també va evi-
denciar que el joc (tot i un innovador
3-4-3 en fases de partit en què l'equip
tenia la possessió) continua essent
gris. La dependència de Messi és mas-
sa important, i alhora, és també el ter-
mòmetre del trident: en aquest tipus
d'enfrontaments Luis Suárez pràcti-
cament no està xutant a porteria, i Ney-
mar no tradueix en eficàcia el seu
enorme desplegament tècnic. 

La mitja continua molt justa de
forces, esperant que Busquets i Inies-
ta agafin el to competitiu de les grans
cites i connectin com cal amb la da-
vantera. En la línia defensiva, Piqué i
Umtiti reben amb entusiasme el retorn
de Mascherano, múscul per afrontar tot
el que vindrà en els pròxims dies. Tots
aquests homes, autèntiques llegendes
del club i pilars de l'equip, coneixen el
camí que pot tancar de manera brillant
una etapa de tres anys. I esperen un úl-
tim servei del seu entrenador: que els
enriqueixi amb estratègies guanyado-
res i que assisteixi als seus futbolistes
aportant solucions des de la banqueta
(justament el que no va fer a París el dia
de la desfeta). Ara que ja no tindrà la
pressió d'haver de comunicar pública-
ment el seu futur, estic convençut que
Luis Enrique demostrarà fins a quin
punt és un professional íntegre.

@IdoiaArreaza: La Sexta demana dis-
culpes a Múrcia per saludar en català?
M'hauré d'ofendre jo quan em parlen en
castellà doncs...

@josepcosta: Quan fem un manifest de
juristes dient que els problemes polítics
els han de resoldre els representants del
poble i no els juristes?

@JaumeTorres: Tot el que no sigui
Ernesto Valverde o Jorge Sampaoli per
substituir Luis Enrique serà una broma de
mal gust.

Opinió en 140 caràcters

4L'Espanya del Tribunal Suprem 4L'honestedat de Luis Enrique

Parlen els
veïns

Marcos
“Crec que s’ha de
conservar, perquè
és una iniciativa
molt bona i la gent
que ho gestiona fa
una feina impor-
tant. Es podria va-

lorar l’opció que el col·lectiu canviés de
lloc per acabar l’obra, però de qualsevol
manera Can Vies ha de seguir viu.”

Cintia
“S’hauria de salvar,
perquè és un espai
que dóna propos-
tes alternatives de
lleure al barri. És
una okupació, però
les persones que hi

ha aquí treballen de valent. Han arreglat
l’edifici, que abans estava fet malbé. M’a-
gradaria que seguissin aquí.”

Raúl
“Estic al corrent de
la polèmica, tot i
que no l’he viscuda
de prop i per tant
em costa pronun-
ciar-me amb fer-
mesa. Suposo que

per acabar les obres del calaix s’hauria
d’enderrocar, però també és cert que el
col·lectiu fa coses bones per al barri.”

Ruth
“Cal salvar-ho. Can
Vies dóna diversi-
tat al barri, diver-
sitat amb les pro-
postes de lleure.
Fan concerts molt
interessants i està

obert al barri. Can Vies no només és un
lloc per a joves, sinó que tota la famí-
lia pot gaudir-ne.” 

Creus que Can Vies s’hauria de salvar o enderrocar?
per Toni Enguix



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
7 | líniasants.cat8 març 2017



| 8 líniasants.cat 8 març 2017

Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-
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Carles Puigdemont
President de la Generalitat
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Fotografia: Neus Marmol

“L’àrea metropolitana és una estructura
d’Estat: ens juguem el futur aquí”

“La independència
no és l’objectiu, 

és l’instrument per
tenir un futur millor”
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– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4
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“Ningú et demanarà
que et deixis de

sentir espanyol per
construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 
pensions avui és 
l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 
buidant la guardiola”
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3[Ve de la pàgina anterior]

Parlem de Barcelona, president.
Aquí, als districtes més cèntrics
(Ciutat Vella, Gràcia, Eixample i
part de Sant Martí i Sants), el tema
estrella és el turisme. Com veu
aquest debat?
Nosaltres hem dit en més d’una
ocasió que hem d’anar alerta amb
la turismofòbia. El turisme és un
sector molt important a Catalunya.
Crea llocs de treball directes i indi-
rectes. Té efectes immediats sobre
el sector serveis i el primari. Els tu-
ristes es mengen els nostres en-

ciams, la nostra carn, es beuen la
nostra llet i així amb tots els pro-
ductes que produïm. Compren els
nostres objectes. Consumeixen
cultura i oci. Compren habitatge,
mobiliari... És a dir, els 18 milions de
turistes que visiten Catalunya són
molt importants per a la nostra
economia i la creació de llocs de
treball. ¿Com podem combatre el
nivell d’atur que tenim si anem en
contra d’un dels sectors que té ca-
pacitat de generar ocupació? Per
tot plegat, jo m’oposo a la turis-
mofòbia.

Potser hi ha llocs on els efectes ne-
gatius col·laterals pesen més que
aquesta argumentació.
Bé, dit això, també estic absoluta-
ment d’acord que el turisme, com
tota activitat econòmica, ha de
tenir unes pautes de regulació per-
què no es converteixi en la llei de la
selva i perquè es vagi adaptant tot
el que calgui a l’evolució del sector.
Avui hi ha una part de Barcelona
que percep el turisme com un pro-
blema, és cert. Per tant, hem de
veure per què està passant això,
què hi ha de veritat i quins canvis
s’han d’impulsar. Però sempre aler-
tant que no podem anar en contra
d’un sector que encara té una gran
capacitat de creació de llocs de tre-
ball i de generació de riquesa. 

Precisament, la creació de llocs de
treball i la generació de riquesa és
la urgència més important als dis-
trictes menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que ja
no poden pagar ni el lloguer de
casa seva. 
Aquest és un tema que ens pre-
ocupa molt. I treballem per explo-

rar de quina manera podem inter-
venir-hi, respectant lògicament el
mercat, perquè no hi hagi ni llo-
guers abusius ni una bombolla
que exclogui part dels veïns de la
possibilitat de viure al seu barri.
Som conscients que hi ha una reali-
tat que, si no la controlem, ens pot
causar uns efectes perversos. Però
hem de conciliar les dues coses: el
dret a l’habitatge i el dret al mercat
i a la propietat immobiliària.

Regular aquest mercat soluciona-
ria el problema?
No és tant el fet de regular-lo,
sinó el fet de posar incentius
perquè hi hagi lloguer social. En
aquest àmbit sí que les adminis-
tracions, i particularment la mu-
nicipal, té recursos per poder-ho
fer. Segurament no pot subven-
cionar l’IBI, però deu poder bo-
nificar una part d’aquest impost
a canvi d’un lloguer assequible,
per exemple. Bé, hi ha diverses
fórmules, ara no vull destacar-ne
cap en concret. El que s’ha de fer
és invertir-hi molt amb diàleg,
amb concertació... És un treball
d’ajustament fi. És probable que
el que sigui vàlid per a un barri
no ho sigui per a un altre. Per
tant, potser una política general
per resoldre el problema no és
tan convenient com la idea d’ac-
tuar zona per zona. Tot plegat
demana poca demagògia i molta
més efectivitat pràctica.

Últimament han firmat acords im-
portants amb l’Ajuntament, com
el de l’esperat tancament de la
Model o el que permetrà fer arri-
bar el metro als barris de la Ma-
rina. S’entén bé amb l’alcaldessa
Ada Colau?
Sí, en general m’entenc bé amb el
conjunt d’alcaldes i alcaldesses, i
en particular amb l’alcaldessa de
la capital de Catalunya. Gairebé
és una obligació, però també és
una convicció. Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. I si les coses li
van bé a Catalunya, a Barcelona
també. Això ho hem entès tots
dos i, per tant, des d’aquest punt
de vista ja hem demostrat que
ens podem entendre. Vostè acaba
de posar alguns exemples de
grans acords, dels quals n’estic
molt orgullós.

En destacaria algun en particular?
El de la Model, perquè feia dèca-
des que es reclamava i ara, sense
fer gaire soroll, hem pres decisions
pràctiques. Això és el que jo voldria
posar en relleu, perquè són coses
que sumen. Repeteixo: si Barce-
lona va bé, Catalunya va bé. I al
revés igual.

Creu que Barcelona va bé després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local diu que

veu la ciutat “degradada”, “sense
rumb”... I a districtes com les Corts
i Sarrià s’han viscut fenòmens,
com el de les okupacions, que han
aixecat polseguera en llocs gens
habituats a aquestes situacions.
Jo no puc fer les funcions de cap
de l’oposició de l’Ajuntament de
Barcelona. Jo respecto tothom i,
per tant, no entraré en un debat
d’anàlisi política de la ciutat. Tinc
la meva opinió al respecte, lògi-
cament, però jo visc a Girona i
conec bé la realitat d’allà. La de
Barcelona la conec prou bé, però
crec sincerament que no em
pertoca a mi entrar ara en un
debat de la gestió municipal de
la ciutat.

Li preguntava en tant que capital
de Catalunya, perquè com deia
vostè, per al país és molt impor-
tant que Barcelona vagi bé.
Davant dels grans desafiaments
que té el país, jo estic convençut
que Barcelona no s’hi girarà d’es-
quena. Finalment, estic content
que avui l’Ajuntament de Barce-
lona, després d’un període inicial
que podia ser incert, estigui amb
el Mobile World Congress, per
exemple. Em satisfà que passi

això. I és que el fet que alguns
dels projectes que té el país
comptin amb l’empenta de Bar-
celona és fonamental, perquè és
una gran ciutat internacional.
També estic content que Barce-
lona es comprometi a defensar
el dret a decidir i que la seva al-
caldessa participi en el Pacte Na-
cional pel Referèndum. 

Però encara no ha posat a votació
l’adhesió de la ciutat a l’Associació
de Municipis per la Independència.
No... [Somriu]. Però a mi sempre
m’agrada veure les coses en posi-
tiu. I com que el president de la
Generalitat no pot fer de cap de
l’oposició d’enlloc, ni de Barcelona
ni de cap altre municipi, l’obliga-
ció que té el Govern és la de col·la-
borar amb tots els ajuntaments. I
jo crec que això també val a l’inre-
vés. Els ajuntaments tenen una
part de responsabilitat amb el
país. I més si s’és la capital de Ca-
talunya. En aquest cas, crec que hi
ha un plus de responsabilitat. Tot
plegat és un win-win, i en aquest
escenari ens movem.<

“Hem de vigilar amb la turismofòbia: 
no podem anar en contra del sector” 

Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

“Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. 
I al revés igual. 

Tant Colau com jo
ho hem entès”

“Estic content 
que Barcelona 
es comprometi 

a defensar 
el dret a decidir”
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Per iniciativa de la segona
tinença d’alcaldia de
Barcelona, aquest pas-
sat dimarts a la tarda els

eixos comercials de la ciutat, gre-
mis i entitats del sector comercial
de la ciutat vam poder asistir a
una visita guiada organitzada, en
la que ens van acompañar el ti-
nent d’alcalde d’Empresa, Cul-
tura i Innovació, Jaume Collboni,
i la Regidora de Comerç, Mont-
serrat Ballarín. La visita ens va
portar a l’apartat del Mobile
Wolrd Congress dedicat a les
startups, concretament al pavelló

4YFN (Four Years From Now),
l’espai que brinda l’oportunitat a
empreses innovadores i que es
troben en un moment inicial, d’a-
rreu del món,  per presentar in-
novacions tecnològiques que
s’adaptaran a l’empresa o a l’en-
torn en un termini breu de temps.

Entre les aplicacions que
s’han presentat, algunes ajuden
a seleccionar els aliments i por-
tar-los al domicili del client, d’al-
tres més útils pels equipaments
són capaces de dissenyar una
ruta pels camions que han de re-
collir les escombraries. I fins i tot,

una plataforma que ajuda les
companyies a convertir tot el ca-
tàleg de productes en anuncis
publicitaris en format vídeo.  Amb
aquesta visita els mercats i les
empreses tecnològiques s’han
trobat en un espai per compartir
idees i veure fins a on les aplica-
cions poden facilitar i fer avançar
els negocis i el comerç de proxi-
mitat. Durant tota la tarda les en-
titats i els representants del món
comercial han pogut intercanviar
idees i parlar de les necessitats
comunes.

Comerç de Barcelona i els

eixos comercials de la ciutat
apostem per les noves tecnolo-
gies i perquè els comerciants es-
tiguin sempre al dia de totes les
aplicacions que els poden fer més
competitius en un mercat globalit-
zat i on el comerç personalitzat
ocupa un lloc rellevant. Els co-
merciants han remarcat la impor-
tància de poder participar en
fòrums i en trobades com aques-
tes que els apropen a les tecnolo-
gies i també a les noves formes
de negoci virtuals. Des de Creu
Coberta ens sumem a les felicita-
cions per aquesta iniciativa.

Creu Coberta i el comerç de Barcelona,
al Mobile World Congress

8 de març de 2017
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Alumnes de les escoles Joan Pe-
legrí i Miquel Bleach comparteixen
aquest dimarts i dimecres amb co-
merciants del nostre eix comercial
els poemes que més els agraden
en una activitat que té lloc a la seu
del Districte, a les 3 de la tarda en
un acte obert al públic. Al llarg dels
darrers mesos, els nens i nenes
de les escoles han estat visitant
botigues del nostre eix, per tal de
posar en comú amb els comer-
ciants els poemes que més els
agraden, en diverses llengües i
fins i tot n’han escrit alguns.
També han buscat informació
sobre els poetes i poetesses i els
han il·lustrat amb els seus dibui-
xos. Després d’exposar aquests
treballs a la Sala Anselm Cartañà

de la seu del Districte durant les
darreres setmanes, ara toca llegir
els poemes al Saló de Plens en
companyia dels altres escolars,
mestres i comerciants que han
participat en aquest projecte, or-
ganitzat per Casa Àsia amb la
col·laboració també de l’Associa-
ció de Comerciants de Creu Co-
berta i de Trinitat Vella Comerç.
Aquests poemes no només apro-
pen veïns i veïnes de diferents
edats i orígens diversos, sinó
també d’aquests dos barris, on
enguany s’ha dut a terme aquest
projecte paral·lelament. Aquestes
són les fotografies d’aquest di-
marts. Avui dimecres, si hi sou a
temps, encara podeu venir a veu-
re’ns a Creu Coberta.

Creu Coberta ens porta els
“Poemes que ens apropen”

8 de març de 2017
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La Fundació Barcelona Comerç, a
la qual pertany l’Associació de Co-
merciants Creu Coberta, a més de
Barcelona Oberta, Cecot Comerç,
Comertia van presentar la set-
mana passada la Unió d‘Entitats
de Comerç de Catalunya (RE-
TAILcat), una nova associació que
pretén ser l’organització empresa-
rial més representativa del comerç
a Catalunya. Segons van explicar,
“la nova entitat vol treballar com a

lobby dels interessos dels comer-
ciants del país” i ja ha avançat que
presentarà esmenes a nova llei
del comerç de Catalunya, que ha
estat aprovada pel Govern i s’ha
de debatre al Parlament. Les as-
sociacions que formen part de RE-
TAILcat han apostat per un “model
de governança diferent” i sense
“perpetuar-se en els càrrecs”. A la
presentació de la nova associació
hi van participar el president de

RETAILcat i de Comertia, Joan
Carles Calbet, la presidenta de
Cecot Comerç, Cristina Escudé, el
president de la Fundació Barce-
lona Comerç, Salva Vendrell, i el
president de Barcelona Oberta,
Gabriel Jené. Els representants
d’aquestes associacions han de-
fensat el model d’horaris comer-
cials que actualment marca la
normativa de la Generalitat, com
un “equilibri” entre la demanda

dels consumidors locals i la de-
manda dels turistes, ja que es per-
met una major flexibilitat horària
en dates especials com el Nadal. 

Des de Creu Coberta ens
sumem a totes les iniciatives que
permetin al petit i mitjà comerç as-
sociar-se i millorar tant els serveis
als seus associats, com també
donar a conèixer millor els nostres
posicionaments vers a temes im-
portants pel comerç català.

RETAILcat, una nova iniciativa de
comerç català amb Creu Coberta a dins

El Meeting Point,
tancat al març amb 

excepcions
La temporada del Meeting Point
començarà el pròxim mes d’abril,
aprofitant l’inici de la primavera. 

Però durant el mes de març
podrem gaudir d’alguna activitat
oberta al públic. Entre elles, el
pròxim diumenge 19, dia del
Pare, acollirem algunes repre-
sentacions del Festival de Teatre

de Barcelona Mutis. Podeu con-
sultar la programació al web
http://lacoquerateatro.wixsite.com
/mutis. Concretament al Meeting
Point podrem veure l’espectacle
Córnea, de la Companyia La
Brizna, a partir de les 17:50.

No ho deixeu escapar!
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Dos gats de mida humana que viuen en una fà-
brica de llana, un drac màgic, una nena que neix
d’una bola de paper, un esquelet roquer, dos nens
egoistes, tres porquets que tots coneixem i fins i
tot Salvador Dalí... Aquests són només alguns
dels personatges que trobareu els dies 18 i 19 de
març al Festival de Titelles de Barcelona que tin-
drà lloc al Poble Espanyol.
Un total de 13 espectacles –entre els quals 5

són estrenes– integren la programació de la vui-
tena edició d’aquest certamen que continua rei-
vindicant la màgia del teatre de titelles en totes
les seves variants i per a totes les edats. Grans i
petits podran gaudir de més de 70 funcions en 10
escenaris diferents, la majoria d’ells a l’aire lliure! 

A banda de gaudir d’espectacles de titelles de
fil, de guant, de tija, de gran format i d’ombres
xineses, entre d’altres, aquest any hi trobareu,
com a novetat, Cal Titella, un gran espai lúdic i
de creació on els titelles i el públic conviuen i
interaccionen. Es tracta d’una instal·lació de 300
metres cúbics amb 16 petits teatres i més de 150
titelles. Tot per viure la màgia dels titelles de ben
a prop. Us ho perdreu?

Els titelles envaeixen 
el Poble Espanyol

per vuitè any consecutiu

La reconocida perfumista, Esperança Cases te
enseñará todos los secretos.
Barcelona, febrero de 2017.- ¿Quién no tiene

ganas de experimentar los primeros olores de la
primavera y los primeros días de calor? Para
todos aquellos que lo estén esperando, el Cen-
tro Comercial Arenas de Barcelona, propiedad
de Merlin Properties, trasladará un trozo de la
Provenza francesa a la Plaza Central, en la que
tendremos un regalo muy especial.
Del 17 al 31 de marzo, los jardines tomarán

vida y crearán verdaderos espectáculos de colo-
res y olores. Una atmósfera capaz de despertar
los sentidos a través de la vista y el olfato. Un
jardín de lavanda, una flor representativa de la
primavera, será la protagonista.
Además, Esperança Cases Prats, escogida

por el Museo Hammer de los Ángeles como una
de las 40 mejores perfumistas artesanas del
mundo, organizará una serie de talleres para que
todos aquellos que lo deseen puedan crear su
propio perfume, tal y como hacen los verdaderos
maestros perfumistas. Podrán experimentar con
frascos, pipetas y mouillets; elementos esencia-
les para diseñar la estructura de un perfume: las
notas de salida, las de corazón y las de fondo.
Los participantes podrán llevarse su fragan-

cia exclusiva, creada con la fórmula de su pro-
piedad, en un frasco diseñado para la ocasión.
Una experiencia única y exclusiva en la que el
perfume se eleva a la condición de arte.

Para más información y horarios:
www.arenasdebarcelona.com

Arenas de Barcelona
te invita a crear 

tu propio perfume

4 8 de març de 2017 CREU COBERTA - BUTLLETÍ Nº 302

Consulteu tota la programació del festival i com-
preu ja les vostres entrades amb descompte a:

www.poble-espanyol.com
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4365 4La importancia del
cuidado de los ojos

Aquest és el nombre que associem al re-
compte dels dies de l’any en el nostre ca-
lendari. I si ens volem quedar amb aques-
ta dada, ja podem deixar la lectura d’aquest
article perquè el que vindrà a continuació
no ens hauria de deixar indiferents.

Un dia de finals de febrer del 2017 es
lleva amb la impactant xifra de 365 per-
sones ofegades en el macabre comptador
de les morts al Mediterrani. I tot a batze-
gades; avui n’han estat 74 en un tancar i
obrir d’ulls, uns ulls que quedaran tancats
per sempre més en els cementiris de la ver-
gonya col·lectiva d’aquella Europa que fou
bressol de civilitzacions i avui que avui és
un nínxol de pasteres, filferros i també de
devolucions en calent; vaja, una mena de
portes giratòries on a l’altre costat no hi ha
l’Eldorado mític d’un consell d’adminis-

tració sinó el reingrés en el cercle de la mi-
sèria, avantsala de la mort anunciada
quan es passa de nou per la casella de sor-
tida d’un Monopoly esfereïdor.

3.500 persones mortes l’any 2014,
3.771 l’any 2015 i 5.079 el 2016. Aquestes
són les xifres oficials i no especularé amb
cap xifra real. Tanta mort ens arriba a in-
sensibilitzar? Per sort, no! Per a desgràcia
nostra, no tenim la manera de posar fi a
això, però com a ciutadania sí que tenim
la possibilitat de fer accions que generin
el múscul suficient per capgirar la situació.

Accions com la viscuda fa uns caps de
setmana a Barcelona a favor de les per-
sones refugiades i migrades ajuden a sa-
ber, com diu Raimon en una cançó, que
en som molts més dels que ells volen i
diuen. Seguim!

per Joan Manuel V. Parisi, Gerent del Secretariat d’Entitats de Sants,
Hostafrancs i la Bordeta - www.secretariat.cat per Óptica Universitaria

Es imprescindible usar gafas de sol que ab-
sorban el 100% de la radiación Ultravioleta
(UVA) para proteger nuestros ojos de la in-
tensidad de los rayos del sol, sobretodo a
primera hora de la mañana o cuando los
rayos de sol inciden directamente en los
ojos, incluso en los días nublados. Una ex-
cesiva luz solar en los ojos puede provocar
daños a corto plazo, como la queratocon-
juntiviti o patologías crónicas como las ca-
taratas, la pinguécula o el pterigium, que
son alteraciones de la conjuntiva.

Antes de comprar unas gafas de sol es
importante preguntarse: “¿Qué gafas de
sol debo comprar ? ¿Dónde las compro?”.
Alicia Escuer, directora técnica y de forma-
ción de Óptica Universitaria, aconseja
comprar las gafas de sol en ópticas o cen-
tros especializados porque “en estos esta-
blecimientos siempre pasan un control de

calidad”. Para Escuer es importante “no
comprar nunca unas gafas en un merca-
dillo callejero o en un establecimiento no
especializado porque pueden vender cris-
tales de mala calidad que pueden perju-
dicar nuestra visión.”  

Factores a tener en cuenta en la selec-
ción de las lentes de protección solar:
- Proteger del 100 % de la radiación UVA.
- No alterar los colores.
- Ausencia de imperfecciones físicas.
Que no existan burbujas, estrías o ten-
siones que puedan producir algún
astigmatismo..
- Resistencia al rayado e impacto.
- Si son para practicar deporte, indicar
para cuál.
- Para conducir deben utilizarse filtros
polarizados.

4Recomanacions dels
Mossos d’Esquadra

· Si la teva parella et truca
o t’envia missatges contí-
nuament, si et demana
explicacions per a tot...
això són estratègies de
control.
· Si no li agrada que vagis
amb les amigues o et vegis
amb la teva família. Aques-
tes actituds provoquen l’aï-
llament.
· Si li tens por, si t’insulta o
t’humilia, si t’amenaça de
quedar-se amb els teus
fills i filles. Totes aquestes
són accions intimidatò-
ries.
· Si t’ha pegat o t’ha em-
pentat, si t’ha obligat a
mantenir relacions se-
xuals. Totes aquestes con-
ductes són agressions.

Has de saber que tu
no has provocat aquesta
situació, que la persona

que exerceix la violència
és la responsable. Les si-
tuacions personals com
la pèrdua de la feina, els
problemes econòmics o el
consum d’alcohol o dro-
gues poden facilitar la
violència però no en són
la causa. La violència mas-
clista no és una qüestió
privada, tens dret a què
t’escoltin, t’ajudin i et pro-
tegeixin.

Pots denunciar-ho en
una comissaria dels Mos-
sos d’Esquadra, a la Policia
Local o directament a la
Fiscalia, als Jutjats de Vio-
lència sobre la Dona o als
jutjats de guàrdia. 

El telèfon contra la
violència masclista és:

900 900 120

per Mossos d’esquadra

Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17

4Figures jurídiques
catalanes oblidades

El conveni signat entre
l’Associació de Comer-
ciants  de Creu Coberta i
diferents Administracions
comença a donar els seus
fruits. Actualment, hi ha
uns trenta comerços inte-
ressats a millorar la seva
accessibilitat  fent ram-
pes en les entrades dels lo-
cals. D’aquests trenta, uns
deu ja estan fets, amb la
millora que això suposa
pel comprador. S’ha donat
algun cas anecdòtic com
el d’una senyora que va a
comprar amb la seva ca-
dira de rodes des de fa
molts d’anys i no havia
pogut entrar mai a la bo-
tiga, la despatxaven des
de la porta, i ara manifes-
tava la seva satisfacció per
poder entrar dins el local
i ser atesa a l’altra banda
del taulell.    

Els locals ja reformats
han servit per animar els
possibles nous interessats
a acollir-se a aquesta cam-
panya, millores que re-

cordem, tenen una sub-
venció del 75% del seu
cost, essent gratuïts tant
les llicències d’obres com
els tràmits i planells ne-
cessaris per poder-ho  fer.

Recordem que només
queden dos mesos per
poder-se acollir a la cam-
panya. Per tant convin-
dria que els locals inte-
ressats amb fer aquestes
obres es posin en contac-
te amb l’associació com
més aviat millor, ja que
en un futur immediat serà
obligatori disposar de les
mesures necessàries per
permetre l’entrada al local
per a tothom.

Hem de millorar el co-
merç  de Creu Coberta i
aconseguir que sigui un
exemple per a la ciutat.
Estem en el bon camí
gràcies a la col·laboració
de tots els comerciants i
les institucions que fan el
possible perquè això si-
gui una realitat.   

Rambla Brasil, 29

Quan parlem de testar, to-
thom pensa en el testa-
ment, l’hereu i la deixa,
però hi ha opcions al Dret
Civil Català que son vàlides
i que hem oblidat. Ens li-
mitarem a exposar-ne al-
gunes, sense tecnicismes.
Podem fer que no es pugui
modificar un testament,
per garantir a l’hereu que
no perdi dita condició, o al
contrari, modificar par-
cialment testaments ja fets.
També podem designar
hereu una persona encara
no nascuda (el futur fill de
...) o inclús nomenar subs-
tituts per si l’hereu no vol
o pot heretar.

Si es deshereta a algú,
és convenient deixar-ne
constància perquè el nou
beneficiari defensi la des-
heretació, car el desheretat
pot demandar  l’hereu per
tal d'anul·lar el testament.
Una opció antany utilitzada
pels grans patrimonis i útil

si se sospita que hom pot
dilapidar l’herència, és obli-
gar que el gruix d'aquesta
passi intacte a l’hereu del
nostre hereu (Fideïcomís).

Sabíeu que es pot tes-
tar en capitulacions matri-
monials, i no només els
cònjuges, sinó també els
seus pares?

El testament no té per-
què estar en un únic do-
cument. Podem designar
hereu en un document i fer
deixes a d'altres. És impor-
tant saber que, si nome-
nem un marmessor uni-
versal, no cal designar he-
reu. Com a curiositat del
nostre Codi Civil, els torto-
sins tampoc ho han de fer!

Per acabar, dir que es
pot prohibir a l’hereu que
vengui o regali un bé du-
rant un cert temps, amb
justa causa. Opcions al nos-
tre abast, però no patim si
no testem. Està tot previst
al nostre Codi Civil.

per Eduardo Insa, Iurispherae
Tel. 93 547 64 24

4La campanya de millora de
l’accessibilitat en els comerços

de Creu Coberta ja funciona

per Xavier C. Jericó, arquitecte
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Avui fa dues setmanes que el
Centre Social de Sants, amb el su-
port del Secretariat  de Sants,
Hostafrancs i la Bordeta i de la Fe-
deració d'Associacions de Veïns de
Barcelona (FAVB) va presentar la
seva proposta per  desencallar la
tercera i última fase del  cobriment
de les vies. La part més destacada
del document és que  demana que
es deixi Can Vies fora del projec-
te. És a dir, que no s’enderroqui.

Quinze dies després, el presi-
dent del Centre Social, Josep
Domingo, defensa, en declara-
cions a Línia Sants, que “era el
moment de fer alguna cosa”. Do-
mingo, que  deixa clar que la pre-
sentació d’aquest document
s’hagués fet “tant si hi hagués el
tema de Can Vies pel mig com si
no”, afirma que  amb la possibi-
litat que es faci un procés parti-

cipatiu, per si cal revertir la mo-
dificació del PGM del 2003, ca-
lia “fer un pas endavant”.  

El president del Centre Social
es mostra optimista amb el con-
sens que pugui generar la pro-
posta: “El consens absolut és utò-
pic però una majoria que vulgui
arreglar el problema sí que hi
serà”. De fet, el govern municipal
veu amb bons ulls la iniciativa del
Centre Social, de la mateixa ma-
nera que també ho fan ERC i la
CUP. Tot i això, també cal espe-
cificar que abans d’entrar al go-
vern el PSC defensava l’enderro-
cament.  Per la seva banda, i tal
com ha recollit El3.cat en una sè-
rie de valoracions, des del Partit
Demòcrata rebutgen el procés
participatiu i aposten per debatre
la qüestió a la comissió  de segui-
ment de la cobertura de les vies.
Per últim, Ciutadans reclama l’e-
xecució del pla urbanístic de l’any
2003 i el PP demanen que es de-
fensin els interessos de les famí-
lies afectades sense haver d’es-

perar als processos d’expropiació,
negociació i reallotjament. 

SENSE CONSENS
A qui no ha agradat la proposta del
Centre Social és als veïns que de-
fensen l’enderrocament de Can
Vies. Són la plataforma Adéu Can
Vies i l’Associació de Veïns de
Badal, Brasil i La Bordeta. Pepo
Mediavilla, de l’associació de veïns,
afirma a Línia Santsque “hem re-
but  sorpresos i malament la pro-
posta perquè ens en vam assa-
bentar el dia abans. Hi ha hagut
una manca d’ètica”. Mediavilla
afirma que la posició de l’associa-
ció “és la mateixa” que han tingut
sempre, que implica que “Can
Vies desaparegui”. Aquest veí la-
menta que la qüestió “s’ha poli-
titzat de forma clientelar”.

Des del Centre Social de Sants,
Josep Domingo respon a les crí-
tiques de la següent manera:
“Nosaltres tampoc ens pensà-
vem que es posicionarien tant a
favor de l’enderrocament”.

Optimisme al Centre Social 
de Sants amb les obres del calaix

» L’entitat, que defensa salvar Can Vies,  diu que la seva proposta és
“un pas endavant”, però una part del barri vol que s’enderroqui l’edifici

El Centre Cultural Islàmic tindrà
enllestit el nou local a l’estiu

ENTITATS4El Centre Cultural
Islàmic de Sants, que va comprar
un local al carrer de Súria del ba-
rri de la Bordeta el passat mes de
juny, tindrà enllestit l’espai d’a-
quí tres o quatre mesos. El Cen-
tre solucionarà el problema d’es-
pai que patia des de fa temps a
l’antic local del camí de la Ca-
dena, que també estava afectat
pel pla urbanístic de Can Batlló
i s’haurà d’enderrocar-.

Les obres per aclimatar el
nou espai, un antic supermercat
de 500 metres quadrats, van co-
mençar fa uns dies. Per fer l’a-

dequació del local, l’entitat ha
rebut l’ajuda del Districte, que
ha finançat un 75% de les obres. 

El nou local tindrà una sala
d’oració d’uns 280 metres qua-
drats, recepció, oficina i dues
aules obertes al barri on es fa-
ran classes d’àrab, català i cas-
tellà  i tallers de cuina. 

Fins que s’acabin les obres
tots els integrants del Centre
Cultural Islàmic continuaran
resant a la nau de Can Batlló
que l’Ajuntament els va cedir
el passat mes de juny amb
motiu del ramadà.

Can Vies, en una imatge recent. Foto: Cristian López

Veïns del Poble-sec denuncien
els preus de lloguer dels pisos

PROTESTA4Gairebé un cente-
nar de veïns del Poble-sec, agru-
pats al voltant de diferents en-
titats com ara el Sindicat de
Barri, Som Paral·lel  o Labora-
tori Reversible, van sortir al ca-
rrer dissabte passat per denun-
ciar l’augment dels preus de
lloguer, que consideren que els
“expulsa” del barri.

La concentració, en forma
d’assemblea, va servir per apro-
var un manifest amb cinc punts
principals. Al text, les entitats
reclamen la limitació dels preus
de lloguer, la renovació auto-

màtica dels contractes de llo-
guer, la reducció dels pisos tu-
rístics, l’eradicació dels desno-
naments i que l’habitatge no
sigui un negoci.

Una de les qüestions que
preocupen aquestes entitats és la
reforma urbanística prevista als
carrers Radas i Concòrdia i a la
plaça Setge 1714. Temen que la
zona pugui patir el que denun-
cien que passa al carrer Blai, on
consideren que hi ha massifica-
ció i problemes de soroll a cau-
sa de la quantitat de bars que hi
ha i les seves terrasses. 

El futur Arnau serà teatre,
museu i espai comunitari

CULTURA4El teatre Arnau serà
finalment un equipament mu-
nicipal que impulsarà un pro-
jecte  que fusionarà les arts es-
cèniques, la recuperació de la
memòria de l’edifici i del Pa-
ral·lel, el Raval, el Poble-sec i
Sant Antoni i, per últim, el tre-
ball comunitari.

Aquest és el resultat del pro-
cés participatiu que va posar en
marxa l’Ajuntament gairebé farà
un any. El procés ha comptat
amb la participació de diferents
entitats veïnals després que en
els últims anys les plataformes
Salvem el Teatre Arnau i l’As-
sociació Talia-Olympia posessin
en marxa la reivindicació per

salvar aquest emblemàtic teatre.
Així doncs, finalment el teatre
no s’enderrocarà del tot, tal com
va anunciar l’Ajuntament un
cop es van fer els primers estu-
dis per conèixer l’estat de l’edi-
fici. L’edifici es rehabilitarà con-
servant-ne tots els elements pa-
trimonials.

Durant la presentació del pro-
jecte, la regidora Gala Pin i el se-
gon tinent d’alcalde, Jaume Coll-
boni, van anunciar que pròxi-
mament es convocarà un concurs
arquitectònic per a l’edifici. La pre-
visió és que el guanyador del
concurs es conegui al juny i que les
obres comencin a finals de l’any
que ve o a principis del 2019.  

Albert Ribas
SANTS

Canvi de plans | Rubianes no tindrà una placeta al Paral·lel
Pepe Rubianes no tindrà finalment una placeta d’homenatge a l’avinguda Paral·lel. El passat 1 de

març, dia del vuitè aniversari de la mort de Rubianes, era la jornada assenyalada  per a la col·locació
de la placa. A última hora, però, el col·lectiu de les viudes de Pepe, el grup d’amics de l’actor, ha can-

viat de parer i ha demanat que sigui la Barceloneta on es busqui un lloc per homenatjar Rubianes.  

Una imatge de la concentració de dissabte. Foto: Twitter (@RaonsPubliques)

El local és al carrer de Súria. Foto: Google Maps
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Adéu a Josep Xarles, referent
de l’activisme veïnal santsenc
CONDOL4L’activista veïnal sant-
senc Josep Xarles va morir aquest
diumenge després de patir una
llarga malaltia. Xarles va ser el
fundador i el primer president del
Centre Social de Sants, el pal de
paller de l’associacionisme veïnal
de Sants, Hostafrancs i La Bor-
deta fundat el 1971.

Xarles, que també va ser vi-
cepresident de la Federació d’As-
sociacions de Veïns de Barcelo-
na (FAVB), va rebre l’any 2008
la Medalla d’Honor de Barcelo-
na. Més enllà d’aquest reconei-
xement, Xarles era molt conegut
i estimat en el món de l’activis-
me veïnal.  Va arribar a Barce-
lona, al barri de la Bordeta, quan
tenia 16 anys i de seguida es va
implicar en les lluites veïnals
contra el franquisme i va formar

part del grup de joves activistes
que es reunien a l’església de
Sant Medir. Més endavant, va
ser una peça clau per algunes rei-
vindicacions que van suposar
victòries importants pel distric-
te, com ara la recuperació del Va-
por Vell, la construcció del parc
de l’Espanya Industrial o la
transformació de les Cotxeres de
Sants i, de forma més recent, de
Can Batlló.

L’ÚLTIM ADÉU
El Tanatori de les Corts acull des
d’ahir a les sis de la tarda, i fins
avui a les dues del migdia, la vet-
lla de Xarles. Qui vulgui dir l’úl-
tim adéu a aquest referent de
l’activisme veïnal també ho po-
drà fer avui a les quatre de la tar-
da a l’església de Sant Medir.

TRANSPORT4Un centenar de
veïns del barri de la Bordeta van
sortir abans-d’ahir al carrer per
mostrar el seu rebuig a la in-
tenció de Transports Metropo-
litans de Barcelona (TMB) de
suprimir la línia 91 d’autobús en
el marc del desplegament de la
nova xarxa de bus de la ciutat.
El 91 és l’autobús que agafen
molts veïns per anar al centre de
la ciutat.

La concentració de protesta,
impulsada per la Comissió de
Veïns de la Bordeta i el Centre
Social de Sants, va consistir a ta-
llar el trànsit a la cruïlla entre els
carrers de la Constitució i d’Ol-
zinelles, on comença i acaba el
recorregut de la línia. 

De fet, no és la primera ve-
gada que els veïns de la Borde-
ta es mobilitzen per salvar
aquesta línia d’autobús, cone-
guda popularment com ‘la Mon-
yos’. L’any 1993 l’Ajuntament ja
va voler suprimir la línia però
els veïns de la Bordeta ho van
evitar. De fet, aquella mobilit-
zació va ser la que va provocar
el naixement de la Comissió de
Veïns del Barri. El nom de ‘la
Monyos’ prové de l’històric per-
sonatge de la Rambla de prin-
cipis del segle xx, una dona
que, amb el seu característic

pentinat, recorria el carrer can-
tant i ballant.

El nou disseny municipal
preveu la implantació de dues
noves línies que donaran servei
a la Bordeta, la V1 i la V5. La pri-
mera es podrà agafar al carrer
Riera Blanca i la segona tindrà
una parada al carrer d’Olzinelles.
El problema però, segons de-
nuncien els veïns, és que cap d’a-
questes dues línies no passarà
per la plaça Espanya i s’ha de fer
un transbordament per arribar-

hi. La situació, diuen, afecta es-
pecialment a la gent gran.

RECOLLIDA DE FIRMES
Per fer pressió per aconseguir
que TMB faci marxa enrere,
els veïns estan duent a terme
una recollida de firmes des de fi-
nals de gener. De moment ja
han recollit més de 1.300 sig-
natures i la campanya encara
durarà uns dies més. Un cop
acabi, els veïns entregaran les
firmes al Districte.

Una imatge de la protesta de dilluns. Foto: El3.cat

Veïns de la Bordeta es mobilitzen
contra la supressió del bus 91

Josep Xarles, en una imatge d’arxiu. Foto: El3.cat
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INNOVACIÓ4A petició de la se-
gona tinença d’alcaldia, que en-
capçala el regidor Jaume Coll-
boni, representants dels eixos co-
mercials van visitar la setmana
passada l’espai 4YFN del Mobi-
le World Congress (MWC) a
Montjuïc, on van poder conèixer
les últimes novetats de la tecno-
logia mòbil que proposen les
microempreses emprenedores. 

La visita, on també hi va
ser present la regidora de Co-
merç, Montserrat Ballarín, va
servir perquè els comerciants
agafessin idees per aplicar-les al
comerç de proximitat. A més,
durant la visita els representants
de les associacions comercials
van poder intercanviar idees i
parlar sobre les necessitats co-
munes del sector. 

Entre algunes de les aplica-
cions que es van presentar, des-
taca les que ajuden a seleccionar
aliments i entregar-los a domi-
cili o una altra que permet con-

vertir un catàleg de productes en
anuncis publicitaris en format de
vídeo. Una oportunitat perquè
les empreses de tecnologia po-
guessin també compartir im-
pressions amb uns potencials
clients com són els botiguers. 

Amb tot, els comerciants van

expressar que aposten per les no-
ves tecnologies i per estar sem-
pre al dia de les últimes aplica-
cions per fer que el comerç de
proximitat sigui més competitiu.
A més, els botiguers van desta-
car la importància de participar
en trobades com aquesta. 

Els botiguers durant la visita. Foto: Twitter (@jaumecollboni)

El comerç de proximitat busca
aliats al congrés de mòbils

» Els eixos visiten l’espai 4YFN del Mobile World Congress a Montjuïc
» Els comerciants van conèixer aplicacions per potenciar el sector

El Mercat Viu de Sants torna
amb prop de 100 parades

FIRA4Vuit mesos després de la
seva darrera edició, el Mercat
Viu de Sants va tornar amb for-
ça, traient al carrer prop d’un
centenar de parades al passeig
de Sant Antoni, entre l’Estació
de Sants i el parc de l’Espanya
Industrial, el passat diumenge
26 de febrer. 

Aquest mercat d’objectes de
segona mà va atraure l’atenció de
veïns i turistes que entraven i
sortien de l’estació per passejar
i descobrir l’oferta del mercat.

El mercat ha canviat d’ubi-
cació en tres ocasions. Fa tres
anys, quan va començar a ca-
minar, se celebrava a un solar del
carrer Vallespir. Però amb el
temps va quedar petit, raó per la
qual es va traslladar a la plaça
dels Països Catalans, a prop de
l’actual ubicació, que ofereix en-
cara més espai per a les botigues.

Cada últim diumenge de mes
el Mercat Viu de Sants tornarà a
celebrar-se al mateix indret, si no
hi ha cap canvi. 

ENTITATS4El comerç català té
un nou actor sobre el taulell. Es
tracta de RETAILcat, una fede-
ració que engloba la Fundació
Barcelona Comerç, Barcelona
Oberta, Comertia i Cecot Co-
merç, i que va nèixer en un acte
al MACBA el passat 23 de febrer. 

Aquesta nova entitat repre-
senta 30.000 botigues de tot el
país –al voltant d’un terç del to-
tal–, les quals donen feina a
230.000 treballadors, gairebé
la meitat de tot el sector a Cata-

lunya. Estarà al capdavant de la
nova associació el president de
Comertia, Joan Carles Calbet,
que va explicar que RETAILcat
neix “com una entitat participa-
tiva amb la voluntat de debatre
i buscar conjuntament vies per
afrontar els grans reptes que té
al davant el comerç”. En aquest
sentit, Calbet va assegurar que la
nova associació vol ser “gestio-
nada amb transparència i amb
una estructura flexible”. 

Amb el naixement de RE-

TAILcat s’intentarà omplir el
buit que va deixar la Confede-
ració de Comerç, la qual va des-
aparèixer fa uns mesos a causa
de la gestió del seu secretari ge-
neral, Miquel Àngel Fraile. 

Per la seva banda, el presi-
dent de BCN Comerç, Salva
Vendrell, va dir que no deixaran
passar “cap oportunitat” d’influir
en les polítiques comercials i
urbanístiques” que assegurin la
competitivitat del comerç de
proximitat català”. 

Lleure | El Mercat de Sants prepara un espectacle de màgia
Després de celebrar un concurs de disfresses per Carnestoltes, el Mercat de Sants es prepara per acollir

una nova activitat relacionada amb la màgia. Es tracta del Tatxim-Tatxam, un espectacle a càrrec d’a-
quest mag on una parella d’estudiants hauran d’examinar-se per treure’s el títol oficial. Es farà a la sala

d’actes del mercat aquest divendres i dissabte a tres de sis de la tarda i a les 11 del matí, respectivament. 

El mercat es va celebrar al costat de l’Espanya Industrial. Foto: El3.cat

El petit comerç es reagrupa

Presentació de la nova entitat de comerciants. Foto: Twitter (@davidgarrofe)
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FUTBOL4Reacció a temps. La
UE Sants va aconseguir reaccio-
nar a dos gols en contra i va po-
der rescatar un punt en la recta fi-
nal del partit de diumenge passat
contra el Lloret (2-2). Després del
partit de la 23a jornada del cam-
pionat, els de Tito Lossio cauen a
la cinquena posició del grup 1 de
Primera catalana i són a quatre
punts de la segona plaça, que
ocupa l’Andorra, i a sis del líder,
la UA Horta de Xavi Molist.

El partit es va posar de cara
ben aviat per als visitants quan el
‘9’ lloretenc, Àlex Ros, va superar
Yamandú Morgade al minut 11. El
Sants va buscar el gol de l’empat
abans del descans, però l’entramat
defensiu dels homes d’Eduardo
Urdiales van evitar que els blanc-
i-verds creessin massa perill. 

El matx va complicar-se en-
cara més només començar la se-
gona meitat, quan Roger Mora va
aconseguir la segona diana visi-
tant. Per sort, l’equip va reaccio-

nar ràpidament a aquest cop i
Peke va retallar distàncies només
cinc minuts després. El Sants va
continuar bolcat sobre la porteria
de Jordi Tusca i la insistència sant-
senca va tenir premi quan falta-
ven menys de 10 minuts per al fi-
nal. Sergio Navarro, el màxim go-
lejador de l’equip, va aconseguir
la seva cinquena diana en 19 par-

tits i va permetre que l’equip es
mantingui a només dos partits de
les posicions d’honor.

Diumenge al migdia, però,
l’equip haurà d’afrontar un d’a-
quells partits amb una gran cà-
rrega emotiva, el derbi al Gui-
nardó contra el Martinenc, que
ocupa la setena posició a només
tres punts del Sants.

L’equip es manté amb opcions de lluitar per pujar a Tercera. Foto: UES

El Sants rescata un punt 
‘in extremis’ contra el Lloret

» L’equip cau a la cinquena posició i és a quatre punts del ‘play-off’ 
» Els santsencs afrontaran diumenge un derbi contra el Martinenc

El JAC perd i segueix empatat
amb els equips de la promoció

BÀSQUET4Una derrota que ja té
conseqüències. El JAC va perdre
per tercera jornada consecutiva
diumenge passat contra el Mata-
ró Feimat (83-72) i no es desen-
ganxa dels equips de la zona bai-
xa. Els de Roger Grimau estan em-
patats amb 7 victòries i 12 derro-
tes amb el dotzè i el tretzè (Sant-
feliuenc i Sant Nicolau), els dos
conjunts que jugarien la promo-
ció per no perdre la categoria.

Els liles acumulaven dues de-
rrotes i volien aprofitar la visita al
Josep Mora de Mataró per inten-

tar deixar enrere un rival directe
i durant la primera meitat el matx
va ser un xoc entre iguals que va
arribar molt equilibrat al descans
(46-47). El partit va tornar a de-
cantar-se a favor dels locals, que
van començar l’últim període amb
un mínim avantatge de dos punts,
però un últim quart nefast en el
qual només van anotar 11 punts va
condemnar l’equip.

Dissabte a les 6, l’equip tornarà
a afrontar un altre partit a caixa o
faixa al pavelló Juan Carlos Na-
varro contra el Santfeliuenc.

El districte tornarà a ser
l’inici i el final de la marató

ATLETISME4Només falten cinc
dies. Aquest diumenge està mar-
cat en vermell en els calendaris de
molts atletes, professionals i ama-
teurs, perquè és quan es dispu-
tarà la 39a edició de la Zurich Ma-
rató de Barcelona.

La Font Màgica de Montjuïc
tornarà a ser l’escenari de la sor-
tida i de la meta d’una cursa que
enguany se suma als homenatges
del 25è aniversari dels Jocs Olím-
pics i que mantindrà aquest es-
perit més viu que mai amb un cir-
cuit que passarà per gairebé tots
els districtes de la ciutat. 

Consolidada com la cursa de
llarga distància més important
de l’Estat espanyol i una de les ma-
ratons de referència a Europa,
l’any passat 20.221 atletes van
prendre la sortida en l’edició de
l’any passat i el repte d’enguany
era igualar o superar-los. Les ins-
cripcions van tancar abans-d’ahir,
però en el tancament d’aquesta
edició de Línia Santsno s’havia fet
pública la xifra d’enguany.

La cursa servirà per trobar el
relleu de l’etíop Dino Sefir i de la
keniana Valary Jemeli Aiyabei, els
dos darrers guanyadors.

El Medi guanya i gairebé
s’assegura ser al ‘play-off’

WATERPOLO4Victòria impor-
tant per assegurar el play-off. El
sènior masculí del Medi va acon-
seguir derrotar el CN Molins de
Rei (13-4) i manté els vuit punts
d’avantatge respecte del Nava-
rra, que també va guanyar.

Els de Marc Comas van co-
mençar amb dubtes contra els del
Baix Llobregat i fins i tot van
arribar a perdre (2-3) al comen-
çament del segon període, però a
partir d’aleshores l’equip va posar

la directa i va encadenar un par-
cial de 9-0 que va esmicolar els vi-
sitants. Aquest cap de setmana la
lliga s’atura i el Medi tornarà a
competir el dia 18 a la Nova Es-
cullera contra el Barcelona.

Per la seva banda, el sènior fe-
mení va perdre contra el segon, el
Mataró (7-14) però continua en
quarta posició. L’equip de Daniel
García continuarà amb el seu
tourmalet el dia 22, quan visita-
rà la piscina del líder, el Sabadell.

Aniversari | El CEM la Bordeta celebra 10 anys
El CEM la Bordeta ha fet 10 anys, i per celebrar-ho el centre organitzarà

el pròxim 19 de març una matinal d’activitats diverses. Hi haurà 
classes de pilates, spinning, zumba, aquagym, radical fit games, 
cross heros i xtreme cross, des de les 10 del matí fins al migdia. 
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AGENDA    UINZENALQ
DILLUNS 13 DE MARÇ
19:00 En el marc del cicle Cinema lliure a les bi-

blioteques es farà la projecció de la pel·lícu-
la Ahora es cuando. Aforament limitat. / Bi-
blioteca Poble-sec - Francesc Boix.

DEMÀ 9 DE MARÇ
19:00 Pilar Ripoll, Assumpta Alba i Anna Rubio

seran les convidades a la taula rodona Les do-
nes canvien els barris i la ciutat que modera-
rà Isabel Rubio. L’entrada serà lliure. / Biblioteca
Francesc Candel. 

DIUMENGE 12 DE MARÇ
12:15 Sants-Montjuïc per la Independència ha

preparat, en el marc de la campanya Fem fu-
tur, una jornada en la qual es resoldran els
dubtes dels veïns sobre les pensions. / Cruï-
lla de la Gran Via amb el carrer Sant Roc.

FINS AL 24 DE MARÇ
Matí-Tarda L’exposició itinerant En moviment

[s]. dones de Barcelona. 40 anys i més...1976-
2016 vol ser un mirall de les reivindicacions
femeninesa la ciutat en les darreres quatre
dècades. / Seu del Districte.

FINS AL 25 DE MARÇ
Matí-Tarda La Sala d’exposicions Lluïsa Franch

serà l’escenari de La solitud, la darrera mos-
tra organitzada pel Col·lectiu d’Artistes de
Sants que forma part del cicle d’exposicions
Art i Dona. / Cotxeres de Sants.

DIVENDRES 10 DE MARÇ
18:00 El Fabio i la lluna serà el títol de la pròxi-

ma sessió de narracions per a nens i nenes ma-
jors de 4 anys. Núria Clemares s’encarrega-
rà d’explicar les aventures d’aquest jove. / Bi-
blioteca Vapor Vell.

DIUMENGE 12 DE MARÇ
12:30Menuda comèdia és el nom d’aquest es-

pectacle familiar que combina humor, emo-
cions, imaginació i interaccions amb el pú-
blic. / Poble Espanyol.

DIUMENGE 19 DE MARÇ
13:00 Partit de bàsquet corresponent a la vint-

i-unena jornada del grup C-A de la lliga
EBA entre el JAC Sants i el Sabadell Sant Ni-
colau. / Pavelló de l’Espanya Industrial.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Ioga per a mares i fills, massatges i jocs
en família i una sessió musical seran
les propostes que Tata Inti farà di-
vendres que ve. / Associació Tata Inti.

Tata Inti organitza una
tarda de jocs per a nadons

Dv. 17 de març a la tarda

Naomi Speckman, la comissària de l’ex-
posició Els pilars d'Europa, que es pot
veure al British Museum, farà una
conferència a la ciutat. / CaixaForum
Centre Social i Cultural.

Una xerrada de Naomi
Speckman, del British Museum

Dv. 10 de març a les 19:00

Paco Arévalo i Bertín Osborne, co-
neguts a l’escena teatral com Melli-
zos, arriben al Teatre Apolo amb la
seva darrera obra, Por humor al arte.
/ Teatre Apolo.

Arévalo i Osborne, junts
a ‘Por humor al arte’
Dv. 10 de març a les 19:30

Partit de futbol corresponent a la
vint-i-cinquena jornada de Primera ca-
talana entre la UE Sants i el CD Mas-
nou. / Camp de l’Energia.

El Sants vol reenganxar-se
a la zona de ‘play-off’
Dg. 19 de març a les 12:15
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